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                    Summary
The ligamentum flavum, of which there are only a few studies in the literature, has several features discussed in this work. On the macroscopic level, it has a metameric arrangement: it has two layers, superficial and deep, whose fibers are opposite, and it has close relations with the tendons of attachment of some spinal erector muscles. On the microscopic level, its structure is unique for a ligament, because of a predominance of elastic fibers, because of its intrinsic innervation at each level of the spine, and because this innervation grows poorer with increasing degeneration. The ligamentum flavum constitutes an active ligament, with an essential biomechanical role. Its injury is probably not without consequences, and therefore there are many technical problems about the surgical interlaminar approach.


Résumé
Le lig. jaune (ligamentum flavum), dont peu d'études sont rapportées dans la littérature, a plusieurs particularités mises en évidence dans ce travail. Sur le plan macroscopique, il a une disposition métamérique, il est composé de deux feuillets dont les fibres sont de direction opposée, il entretient des rapports étroits avec certains tendons d'insertion des mm. érecteurs du rachis. Sur le plan microscopique, sa structure est particulière pour un ligament, car y prédominent les fibres élastiques; une innervation lui est propre à chaque niveau vertébral, cette innervation s'appauvrit au fur et à mesure qu'augmente la dégénérescence ligamentaire. Le lig. jaune constitue un système ligamentaire actif, avec un rôle biomécanique essentiel. Le léser n'est sans doute pas sans conséquence, et cela pose des questions techniques concernant les abords chirurgicaux interlamaires.
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